

The Early Upper Palaeolithic (EUP) in the Iberian Peninsula

Le Paléolithique supérieur initial (EUP) à la Péninsule Ibérique

Domingo, R.; Cortés, M.; Fullola, J.M.; Haws, J.; Mangado, X.; Zwyns, N.; Arrizabalaga, A.

English

Over the last decade, research into the Chatelperronian, Aurignacian, and Gravettian periods in the Iberian Peninsula has been revived. The revision of the Ebro frontier paradigm and new developments in the pre-treatment of samples for C14 dating have encouraged the discovery of new stratigraphic sequences and, consequently, the development of regional syntheses south of the Pyrenees. We would like to take this opportunity to compile them and attempt to develop a new synthesis that will allow us to redefine the challenges for Iberian research in the coming decade. This session will cover both significant developments in fieldwork and models and syntheses that will allow us to better explain the arrival of our species to the Iberian Peninsula and the innovations that this entailed.

French

Au cours de la dernière décennie, la recherche sur le Chatelperronien, l'Aurignacien et le Gravettien dans la Péninsule Ibérique a connu un regain d'intérêt. La révision du paradigme de la frontière de l'Èbre et les nouveautés dans le prétraitement des échantillons pour la datation au C14 ont favorisé la découverte de nouvelles séquences stratigraphiques et, par conséquent, l'élaboration de synthèses régionales au sud des Pyrénées. Nous souhaitons profiter de cette occasion pour les compiler et tenter d'élaborer une nouvelle synthèse qui permettra de redéfinir les défis de la recherche ibérique pour la prochaine décennie. Cette session s'ouvrira à la fois aux nouveautés significatives dans le travail de terrain, ainsi qu'aux modèles et synthèses qui permettent de mieux expliquer l'arrivée de notre espèce à la Péninsule Ibérique et les innovations que cela implique.